
Co je to štěstí? 

 

Co je to štěstí? Pro každého má toto slovo zcela jiný rozměr, zcela jinou důležitost. Pro někoho je 

štěstí vyhrát v loterii, přemoci rakovinu, mít štěstí na otázku při zkoušce, stihnout autobus. Jsou to 

tak diametrálně odlišné situace, přitom si ve všech přejeme jediné – mít štěstí. Často štěstí 

zneužíváme i jako omluvu či výmluvu, když se něco nepodaří, říkáme: „Dneska jsem jen neměl štěstí.“ 

Ona věta nás dokáže uchlácholit a dodat kuráž k dalšímu pokusu.  

Někdo na štěstí nevěří, někdo si myslí, že si štěstí nezaslouží. Kdo si chce štěstí připoutat, zkouší 

různé rituály – zkřížené prsty, zaťaté pěsti, čtyřlístek, pusa nebo předstírání poplivání pro štěstí, 

keramické prasátko, talisman, šeptání proseb… Můžeme snad brát tyto rituály pro štěstí jako placebo 

efekt? Když si myslíme, že onen zlatý řetízek přináší štěstí, budeme mít doopravdy „kliku“? Ano, 

domnívám se, že to opravdu funguje. Pokud máme pocit, že nás něco nebo někdo neviditelně 

ochraňuje, více riskujeme, jsme jistější, cílevědomější a podáváme i lepší výkony. Samozřejmě, loterii 

nám šťastný kamínek nevyhraje, ale možná se budeme cítit, že díky talismanu štěstí to již dnes 

„klapne“ a vsadíme o jeden sloupec navíc. Třeba to opravdu pomůže – a pak můžeme kamínku pro 

štěstí jen děkovat. 

Někdo tvrdí, že je smolař, někdo naopak životní šťastlivec. Domnívám se, že záleží na povaze každého 

člověka, na způsobu vnímání, na životní situaci i prostředí, kde se dotyčný nachází.  Někdo svým 

negativním přístupem dobré situace (nebo štěstí, pokud existuje) odhání, jiný naopak přitahuje. Nebo 

nepřitahuje, jen nemá tak vysoké nároky na vyhodnocení situace, a cítí se jako šťastlivec? Nebo je to 

všechno náhoda? To se třeba jednou dozvíme, pokud budeme mít štěstí.  


